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آيتالله هاشمي رفسنجاني در همايش سياست هاي کلي محيط زيست: اگر خصوصي
سازي انجام شده بود شاهد بيكاري و ركود نبوديم

رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام با ابراز خشنودي از اجراي سياستهاي کلي مربوط به محيط زيست در کشور،

گفت: اگر براساس سياستهاي کلي خصوصي سازي عمل ميشد، امروز شاهد بيکاري در کشور نبوديم و اقتصاد رونق

داشت.

رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام با ابراز خشنودي از اجراي سياستهاي کلي مربوط به محيط زيست در کشور، گفت: اگر
براساس سياستهاي کلي خصوصي سازي عمل ميشد، امروز شاهد بيکاري در کشور نبوديم و اقتصاد رونق داشت.

به گزارش روابط عموميمجمع تشخيص مصلحت نظام، آيتاللههاشميرفسنجاني، در مراسميکه به مناسبت اولين سالگرد
ابلاغ سياستهاي کلي محيط زيست از سوي مقام معظم رهبري، با عنوان «سياستهاي کلي محيط زيست؛ اجرا و نظارت»
اجراي اجرا، گفت:  در  آنها  به  توجهي  بي  از  تأسف  ابراز  با  و  کرد  اشاره  به سياستهاي کلي خصوصي سازي  برگزار شد، 
سياستهاي کلي اصل 44 قانون اساسي که با تفسير درستي آماده کرديم اگر پيگيري شده بود، امروز در کشور اقتصاد کاملا

رقابتي بود و صحبتي از بيکاري و گراني نبود.

آيتاللههاشميرفسنجاني با بيان اين که دنيا خطرات محيط زيستي را با تماميوجود لمس کرده است، گفت: آلودگيهاي
زيست محيطي، بسياري از مردم را فقير و بسياري ديگر را مريض کرده واين در حالي است که توجه به محيط زيست در قرآن

بسيار ديده ميشود.

وي سيلها و توفانهاي اخير را هشداري براي انسانها دانست و با اشاره به خبري در مورد تصميم چند کشور براي حفظ
طبيعت بکر قطب جنوب، گفت: تأثيرهر تغيير در دو قطب شمال و جنوب در سواحل کشورهاي دنيا زياد است.

رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام با اشاره به پيماني که در زمان دولتش براي محيط زيست در آرژانتين بسته شده بود،
تصريح کرد: اگر چه بعد از آن پيمان آمريکا به خاطر استفاده زياد از انرژيهاي زيانآور کارشکني ميکرد، اما اخيراً آنها هم قانع
شدهاند که دنياي آينده نياز به محيط زيستي آرام دارد و به همين خاطر به جمع کشورهايي پيوستند که در سالهاي اخير در

فرانسه جمع شدند و بحث تغيير اقليم جهان را با نگراني مطرح و دنبال کردند.

آيتاللههاشميرفسنجاني با بيان اين که من يک روستايي از دل کرمان هستم، گفت: با تمام وجودم ارزش آب و تأثيرات آن را
در زندگي انسانها ميدانم که به قول معروف تو قدر آب چه داني که در کنار فراتي.

ايشان جدّيت دنيا در حفظ محيط زيست و اصلاح روشهاي گذشته را ستود و گفت: اکنون يکي از مشکلات بشر در طبيعت،
تأمين سوخت است و بشر از مدتها قبل به فکر انرژيهاي نو افتاده است.

در واقع همه فهميدهاند که توجه به محيط زيست منطقهاي نيست، بلکه دنيا يک دهکده کوچک است و هر آلودگي و خرابي،
تماميدنيا را تحت تأثير قرار ميدهد. وي برنامهريزي براي تأمين آب فراوان و ارزان را از وظايف جدّي ملي، منطقهاي و جهاني
دانست و با اشاره به برنامههاي پژوهشي و تحقيقات علميدانشگاه آزاد اسلامي، گفت: در آنجا که سياستگذاريها با ماست،

برنامهاي داريم تا با استفاده از ظرفيتها، به کمک کشور و حتي جهان بياييم.

رئيس هيأت مؤسس و هيأت امناي دانشگاه آزاد، توجه به «ايتر» را يکي از برنامههاي اين دانشگاه دانست و با اشاره به شرطي
که در برجام براي حضور ايران در جمع چند کشوري که براي صنعت ايتر تلاش ميکنند، گفت: اميدواريم در جمع آن کشورها،

نيروگاههايي براي جوش هستهاي بسازيم که انرژيهاي پاک و ارزان توليد ميکند.

رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام، پيشرفت پلاسما را دستاورد ديگر دانشگاه آزاد دانست و با ارائه توضيحاتي درباره
آلودگي زبالهها، به ويژه زبالههاي بيمارستاني که معمولاً از بين نميروند، گفت: قرار است اولين نيروگاه را در آمل بسازيم که

زبالهها يکي از معضلات شهرهاي شمالي هستند.

آيتاللههاشميرفسنجاني، توجه علميبه آب و مسائل آن را از ديگر برنامههاي دانشگاه آزاد دانست و گفت: اميدواريم با کمک
محققان دانشگاهي و پژوهشگرانانديشمند، طرحي جامع ريخته شود.
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رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام با تأکيد بر وظيفه سنگين دانشگاههاي کشور، گفت: حتي اگر علوم پيشرفته بعضي از
موضوعات را در داخل نداريم، بايد از دانشمندان جهاني استفاده کنيم.

آيتاللههاشميرفسنجاني با اشاره به ميزان بارندگي کشور و ميزان قابل بهرهبرداري از آنها، يادآور شد: اگر روزي بتوانيم همين
آبهاي باران را مهار کنيم، بسياري از نيازهاي کشور تأمين ميشود که يکي از آن راهها، آبخوانداري است.

وي در بخش پاياني سخنان خود با تأکيد بر اين نکته که سياستهاي کلي همه بخشهاي جامعه، عالمانه تدوين و کارشناسانه
تصويب و توسط رهبري نظام ابلاغ شده است، گفت: توسعه پايدار که دغدغه محيط زيست است، نياز به نگاه علميدر همه

زمينهها دارد و بايد سياستهاي کلي همه بخشها، دقيقاً اجرا شوند.

در ادامه دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام هم با بيان اين که پليس تخصصي محيط زيست بايد تشکيل شود، گفت: يک
پليس تخصصي محيط زيست ميخواهيم که ضابط قوه قضائيه در مساله برخورد با جرائم زيست محيطي باشد.

به گزارش ايرنا، محسن رضايي افزود: اقدام خوبي در سياستهاي کلي صورت گرفته است و بعد از آنها بايد به سمت قانون،
نقشه، برنامه، نظارت، تبليغات و آموزش برويم.

دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام با تاکيد بر اينکه خلأ رصد تهديدات محيط زيستي در کشور وجود دارد، اظهار داشت:
سريالي بودن برخي اتفاقات محيط زيستي احتياج به بررسي امنيتي دارد.

وي نخستين مساله در اجراي سياستهاي کلي محيط زيست را مساله ادبيات مربوط به محيط زيست دانست و گفت: امروز در
دنيا محيط زيست را با توسعه پايدار ميشناسند. از 50 سال پيش متوجه شدهاند که صنعت با فناوريهاي جديد به پيشرفت
اقتصادي سرعت ميبخشد اما پايداري را از بين ميبرد و به همين دليل ادبياتي تحت عنوان توسعه پايدار درست کردند.
رضايي يادآور شد: البته پس از مدتي عدالت و فرهنگ هم به توسعه پايدار اضافه شد بنابراين امروز وقتي توسعه پايدار را

مطرح ميکنند، فقط منظورشان محيط زيست نيست.

وي افزود: در ايران که ديرتر از همه جا به فکر محيط زيست افتاديم، بايد ادبيات مربوط به محيط زيست را جدي بگيريم که با
محيط بوميما سنخيت داشته باشد.ما نياز به زندگي پايدار و زندگي سبز داريم يعني بايد توسعه و زندگي هر دو پايدار باشد.

رضايي با بيان اين که تماميمنابع در اختيار ما امانت الهي است، گفت: بايد يک مبناي فلسفي و اعتقادي در اين زمينه در
زندگي ما شکل بگيرد و اگر چنين تفکر عميق و اعتقادي به وجود نيايد، نميتوانيم از نيروي عظيم مردمياستفاده کنيم.

وي افزود: اولين مساله اين است که سازمان حفاظت محيط زيست کار پژوهشي را شروع کند و خود را محدود به ادبيات توليد
شده در دنيا نکند. مجلس هم بايد يک قانون جامع در حوزه محيط زيست تدوين کند و همه چيز را متناسب با سياستها در

آنجا ببيند.

دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام به هفت محور اساسي در سياستهاي کلي محيط زيست اشاره کرد و گفت: در اين
سياستها به مديريت جامع، هماهنگ و نظام مند حياتي، پايش مستمر و کنترل منابع آلاينده، گسترش اقتصاد سبز و جرم

انگاري محيط زيست اشاره شده است.

رضايي يادآور شد: تاکنون در ايران کسي درباره جرم انگاري محيط زيست حرفي نزده بود اما اکنون رهبر معظم انقلاب راه را باز
کردهاند.

دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام تصريح کرد: دومين مساله در زمينه اجرا همانطور که به جرم انگاري اشاره شده ما نياز به
يک ضابط قوه قضائيه داريم.

رضايي افزود: سازمان حفاظت محيط زيست به تنهايي نميتواند ضابط قوه قضائيه باشد و ما پليس محيط زيست ميخواهيم،
پليسي که ضابط قوه قضائيه در مساله برخورد با جرائم زيست محيطي باشد.

انتشار اطلس مناطق حفاظت شده؛ به زودي
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رئيس سازمان حفاظت محيط زيست ديگر سخنران اين همايش با بيان اين که ابلاغ اهداف توسعه پايدار در سال گذشته
اتفاق مثبتي بود که همزمان با ابلاغ سياستهاي کلي محيط زيست صورت گرفت، تصريح کرد: همزمان با ابلاغ اين سياستها
دو جهتگيري خوب جهاني داشتيم. از سويي، اين موضوع با تصويب برنامه ششم توسعه و سياستهاي اقتصاد مقاومتي

همراه و همزمان شد. هرچند گله داريم که در بطن سياستهاي اقتصاد مقاومتي به محيط زيست توجه نشده است.

معصومه ابتکار اظهار داشت: ابلاغ سياستهاي کلي محيط زيست توسط مقام معظم رهبري در آبان سال گذشته اتفاق
مهميبود که مهمترين شاخصه آن ايجاد همگرايي ملي براي حفظ محيط زيست است.

وي با بيان اين که بيشترين فشار از نظر مسئوليتها و مشکلات به خاطر شرايط محيط زيستي به قوه مجريه معطوف است،
افزود: ابلاغ سياستهاي محيط زيست همکاري و همدلي قواي کشور بود. علاوه بر قواي سهگانه نيروهاي مسلح هم همکاري

خوبي در اين زمينه داشتند. البته همه مشکلات محيط زيستي حل نشده اما همگرايي خوبي شکل گرفته است.

رئيس سازمان حفاظت محيط زيست با بيان اينکه ابلاغ سياستهاي محيط زيست فينفسه در سپهر سياسي و نظامات
سياسي کشور اتفاق مهميبود، گفت: اين سياستها در اولين فرصت توسط اسحاق جهانگيري معاون اول رئيس جمهوري ابلاغ
شد و تقسيم کار دستگاهها براساس سياستها شکل گرفت و مشخص شد که هر يک از وزارتخانهها موظف به اجراي کدام يک

از 17 بند سياستها هستند.

ابتکار با بيان اينکه ابلاغ سياستهاي کلي محيط زيست توسط مقام معظم رهبري با دو اتفاق مهم جهاني، همزمان و مصادف
شد، افزود: مسائل محيط زيست، مسائلي جهاني هستند. اکنون کره زمين به دليل دخل و تصرفات گسترده انسان، حالي رو به
بيماري دارد. افزايش ناپايداري، افزايش گرمايش جهاني و انقراض گونهها از جمله پديدههايي است که در اين دوره درجهان

اتفاق افتاده است و با گذر زمان بشر بيشتر به تهديد بودن اين مسائل پي ميبرد.

وي با بيان اين که مساله تغيير اقليم مساله روز دنياست، گفت: اکنون بيش از 1.5 درجه افزايش دما را در کشور تجربه ميکنيم.
علاوه بر آن کاهش بارش را هم در 30 سال گذشته داشتهايم. اينها مسائلي است که براي همگان قطعي و مشهود است. سال
گذشته توافق مهم پاريس را داشتيم که به دليل اهميت موضوع تغيير اقليم و گرمايش جهاني صورت گرفت. دولت هم لايحه

توافق پاريس را تصويب کرد و کشورمان در اين حوزه عملکرد فعالانهاي دارد.

ابتکار با اشاره به اين که اگر از اين فرصت استفاده نکنيم، اقتصاد، کشاورزي و منابع طبيعي کشور آسيب جدي و ناگواري
خواهند ديد، افزود: ممکن است تخريبها غيرقابل بازگشت باشد ولي ديگر فرصت بازسازي در طبيعت وجود ندارد. بنابراين

نبايد اجازه دهيم ظرفيت زيستي طبيعت تمام شود.

ابتکار افزود: ابلاغ اهداف توسعه پايدار در سال گذشته اتفاق مثبتي بود که همزمان با ابلاغ سياستهاي کلي محيط زيست
صورت گرفت.

همزمان با ابلاغ اين سياستها دو جهتگيري خوب جهاني داشتيم، علاوه بر اين، اين موضوع با تصويب برنامه ششم توسعه و
سياستهاي اقتصاد مقاومتي همراه و همزمان شد.هرچند گله داريم که در بطن سياستهاي اقتصاد مقاومتي به محيط زيست
توجه نشده است اما به طور نامحسوس موضوع محيط زيست در اين سياستها مورد اشاره قرار گرفته که از اين فرصت

استفاده خواهيم کرد.

گفتههاي دادستان کل کشور

دادستان کل کشور هم در اين نشست اعلام کرد: با همه احتراميکه براي رياست سازمان محيط زيست قائل هستم اما بايد
بگويم اين سازمان در انجام وظايف خود موفق نبوده است.

حجت الاسلام محمدجعفر منتظري اظهار داشت: البته اقدامات انجام شده توسط اين سازمان را هم ناديده نميگيريم اما در
جامعه ديده ميشود که عملکرد سازمان خوب نبوده است.

وي افزود: شاهد تجاوزاتي به منابع طبيعي، جنگلها، اراضي ملي هستيم که جلوگيري از آنها يکي از وظايف سازمان محيط
زيست و ساير دستگاههاي مرتبط است.
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لواسانات، تجاوز به منابع طبيعي بسيار ديده ميشود، ادامه داد: در اطراف تهران به ويژه در شمال پايتخت و  منتظري 
دستگاههاي دولتي و پولدارها در تخريب طبيعت با هم مسابقه گذاشتهاند.چه کسي مسئول مقابله با اين روند تخريبي است؟

وي گفت: هم قوه قضائيه، هم محيط زيست، دستگاههاي ذيربط و همچنين مردم مسئول مقابله با تخريب طبيعت هستند. از
زماني که عهده دار اين مسئوليت شده ام از تماميهمکاران خواستم و تاکيد کردم که مساله صيانت از حقوق عموميو محيط

زيست را با جديت دنبال کنند.

دادستان کل کشور تاکيد کرد: قوه قضائيه در اين زمينه جدي است اما تماميابزار در اختيار ما نيست. اگر بين قوه قضائيه،
سازمان محيط زيست و دستگاههاي اجرايي، تعامل باشد، قطعا موفق خواهيم شد،اما اگر دستگاهها به تنهايي و بدون همراهي

يکديگر کار کنند، موفقيتي در کار نخواهد بود.

وي اظهار داشت: از آنچه در حوزه وظايف قانوني، اخلاقي و اجتماعي دادستان کل است، کوتاهي نميکنم و تماميتلاش خود را
براي نگهداري از اين سرمايههاي ملي و مهم به کار خواهم گرفت اما نيازمند اطلاع رساني در اين زمينه هم هستيم.

منتظري گفت: قانون آيين دادرسي کيفري که سال گذشته قابل اجرا شد، اختيارات ما را توسعه داد. بنابراين در هر جاي کشور
هر بخشي از محيط زيست و حقوق عموميتعرضي ديده شود و گزارش آن به قوه قضائيه برسد، مطمئن باشيد با جديت

پيگيري خواهيم کرد و آن را جزو وظايف خود ميدانيم.

وي ادامه داد: قوه قضائيه عزم خود را جزم کرده است و 450 دادستان در سراسر کشور آماده فعاليت در اين زمينه هستند. البته
هر چند هم آماده باشيم اما اگر همکاري لازم بين محيط زيست و ساير دستگاهها نباشد، مشکلي حل نخواهد شد.

دادستان کل کشور به دستور وزير جهاد کشاورزي براي متوقف کردن بهره برداري از جنگلهاي کشور اشاره کرد و گفت: اين خبر
بسيار خوشحال کننده اي است. البته نميتوان گفت بهره برداري از جنگلها بلکه بايد گفت بلعيدن جنگل را متوقف کرده است

و بايد جلوي ضرر را از هرجا که ميشود، گرفت.

وي تاکيد کرد: هرجا لازم است از اختيار و اقتدار دستگاه قضايي استفاده شود، آماده هستيم و از رئيس سازمان حفاظت محيط
زيست، وزير جهاد کشاورزي، وزير نيرو و روساي ساير دستگاههاي مرتبط تقاضا ميکنم از عوامل تحت امر خود بخواهند،

همکاري خود را با قوه قضائيه گسترش دهند.

آمادگي مجلس براي تصويب قوانين زيست محيطي

نايب رئيس مجلس شوراي اسلاميهم به عنوان ديگر سخنران اين همايش با تاکيد بر تدوين برنامههاي راهبردي براي حمايت
از محيط زيست، تصريح کرد: نمايندگان مجلس آمادگي دارند هر قانوني را براي حمايت از اين حوزه تصويب کنند.

مسعود پزشکيان افزود: نمايندگان مجلس معتقدند که قطعاً توسعه بدون محيط زيست محقق نميشود و بايد مراقب منابع
طبيعي از جمله، آب، خاک، هوا و جنگل باشيم زيرا آنها نتيجه 4 ميليارد سال هستند که امروز در اختيار ما قرار گرفتهاند.

نايب رئيس مجلس شوراي اسلاميبر آمادگي پارلمان براي تصويب قوانين حمايت از محيط زيست تاکيد کرد و گفت: در
شرايط کنوني لايحه خاک و آب در مجلس مطرح است و نمايندگان مردم در خانه ملت آمادگي دارند، هر قانوني را براي حمايت

از اين حوزه تصويب کنند.

نماينده مردم تبريز، اسکو و آذرشهر در مجلس شوراي اسلاميادامه داد: يکي از مسائل مهم در حوزه محيط زيست، آگاهي از
شرايط منابع طبيعي است، از اين رو بايد بدانيم که ما چه مقدار و چه نوع آب، خاک و جنگلي براي زندگي کردن داريم.

وي با بيان اينکه توسعه شهرها با استفاده از آبهاي زيرزميني و آب چاهها، سرابي بيش نيست، تصريح کرد: از طرف ديگر در
زمينه منابع خاک هم بايد گفت که بهره گيري بي رويه از خاک براي توسعه شهرها به هيچ وجه درست نيست و اين منابع
غيرقابل بازگشت هستند، بنابراين زماني به خودمان ميآئيم که ديگر کار از کار گذشته است، از اين رو اگر به داشتهها و منابع

خود بي توجه باشيم، زندگي نسلهاي آينده غيرممکن خواهد شد.

پزشکيان گفت: از طرف ديگر تمامياسناد و برنامهها براي حمايت و تقويت محيط زيست بايد براساس واقعيتها و منابع
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موجود عملياتي شود، بنابراين برنامهها بايد به صورت ايده آل تدوين شود، اما در آن بايد نگاه کارآمد و منابع اجرايي به خوبي
ديده شوند.
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